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FAMILIA NICOLAE IORGA ÎN ANII 1940 - 1941 
 
 

Lucrarea de faţă încearcă să pătrundă într-o lume mai puţin 
cunoscută, aceea a familiei Iorga, în ultimul an de viaţă a Savantului. 
Momentele: asasinarea lui Iorga şi ceea ce a urmat, încetarea din viaţă, 
peste un an, a soţiei sale, Ecaterina Iorga, şi unele probleme testa-
mentare. Totul, prin prisma unor documente- ciorne, dublete, origi-
nale, iconografie, din rămăşiţele unei arhive Petru Iorga aflate acum în 
posesia mea-, în lumina relatărilor membrilor familiei, a câtorva 
dintre prieteni şi a unor ziare ale timpului. Caracterul acestui material 
m-a obligat să mă limitez la sursele risipite sau, relativ inedite, dar nu 
adunate în lucrări de sine stătătoare şi de mare valoare. De aceea, 
amintesc, doar ca informaţie, la subsol, unele dintre aceste lucrări1. 

După moartea lui Nicolae Iorga, tăcerea s-a instalat şi mai 
profundă. Şi s-a accentuat, mai ales după venirea comuniştilor la 
putere2. Abia în 1965 s-a realizat, oficial, graţie intelectualilor, în 
primul rând, „reabilitarea” Savantului. La 25 de ani de la asasinat3. 

                                                 
1 Andrei Pippidi, Ultimele scrisori ale lui Nicolae Iorga, în „Revista de istorie 

literară”, nr. 1-2, 1989, p. 274- 282; Nicolae Iorga, Opera, omul, prietenii, Ed. 
Artemis, Buc., 1992; Dan Prodan, Nicolae Iorga în conştiinţa istoricilor universitari 
de la Iaşi şi Bucureşti (decembrie 1940- mai 1941), în „Hieradus”, Muzeul Botoşani, 
nr. 10, 1996, p. 260- 279 (vezi acelaşi articol în „Anuarul Institutului 
« A.D.Xenopol »”, Iaşi, nr. 32, 1995, p. 459- 485; Nicolae Iorga, Omul şi opera, vol. 
2, Ed. Dacia, Cluj, 1994 

2 Chiar şi în calitate de cercetător la Institutul de Istorie al Academiei de la 
Cluj, tatăl meu, Gh. Dumitraşcu, nu avea voie să consulte nici o operă a lui 
Nicolae Iorga. În 1962, acesta a prezentat o cerere directorului Institutului, acad. 
Constantin Daicoviciu, cerându-i permisiunea să studieze anumite cărţi. 
Academicianul s-a uitat urât la el, n-a iscălit, dar i-a dat ordin bibliotecarei să îl 
servească cu orice material dorea. Realiza penibilul tragic al situaţiei impuse.  

3 Mai demult, a existat o dispută între Petre Ţurlea şi, probabil, Ion 
Zamfirescu în legătură cu paternitatea primelor materiale de reabilitare a 
Savantului. Tatăl meu n-a intervenit în dispută, deşi, în noiembrie 1965, un 
număr special al „Tribunei” de la Cluj era închinat reabilitării lui Nicolae Iorga. 
Mai târziu, studiind Bibliografia R. S. R. Articole din publicaţiile periodice şi seriale 
din perioada 16-30 noiembrie 1965, la pagina 56, am găsit o rubrică specială 25 de 
ani de la moartea lui Nicolae Iorga, cuprinzând 55 de titluri (de la nr. 47274 la 
47329), dintre care 19 erau din „Tribuna”. Cu acest prilej, cred că Vasile Netea, în 
Revue Roumaine d’Histoire, nr. 1, feb. 1965, p. 41-54, publica un articol privind 
pensionarea lui Nicolae Iorga. Cred că acesta ar fi primul articol închinat 
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FAMILIA IORGA 
Un tablou intim al familiei lui Nicolae Iorga4 nu poate fi realizat 

decât pe baza amintirilor rudelor prietenilor şi contemporanilor săi. 
Curios, Nicolae Iorga nu a scris despre acest aspect al vieţii sale, decât 
tangenţial. În memoriile sale5 face doar câteva aprecieri palide. 
Desigur, mai multe volume de corespondenţă primită de Nicolae 
Iorga şi publicate de Ecaterina Naum, Petre Ţurlea, Andrei Pippidi, 
cuprind, firesc, nu numai notele explicative ale îngrijitorilor de ediţii, ci 
şi scrisori integrale care privesc viaţa familiei Iorga. În mod expres, 
amintim volumul, de cea mai mare importanţă, care cuprinde 
scrisorile Savantului către soţia sa, Catinca6. 

Nicolae Iorga a avut două mariaje, din care au rezultat 11 copii, 
dintre care doar 8 au trăit peste 7 ani. 

Prima căsătorie a lui Nicolae Iorga s-a încheiat la 15 aprilie 18907. 
Soţia sa, Maria V. Tasu, era fiica junimistului Tasu, prieten al lui Panu, 
Lambrior şi Creangă8. Aceasta era o modestă funcţionară la Ministerul 
Sănătăţii. Împreună au avut 4 copii, dintre care doar doi supravie-

                                                                                                                   
Savantului. Este ciudat, dar revista „Tribuna” de la Cluj, IX, nr. 47(461), 25 nov., 
16 p., 1 leu, nu are trecut nicăieri anul numărului respectiv, deşi măcar afişele cu 
care se umpluse oraşul făceau trimitere la anul pe care îl ştim cu toţii. În revistă, 
o fotografie trimisă de Iorga „colegului Bologa”, în 1928. Conţinutul dedicaţiei este 
specific lui Nicolae Iorga: „Nu vă speriaţi, eu sunt! Colegului Bologa pentru tot ce 
simte şi face”. Întregul număr al revistei este „împănat” cu casete ce conţin citate 
din Nicolae Iorga. 

4 Se păstrează un tablou al familiei lui Nicolae Iorga- în sens larg-, realizat 
cu prilejul împlinirii de către Savant a 60 de ani de viaţă (18 noiembrie 1931). 
Vezi N. Iorga. Corespondenţa cu Karl Lambrecht, în „Manuscriptum”, 13, nr. 3, 1982, 
p. 79. Nu sunt numite persoanele care apar în fotografie. 

5 Este vorba despre Pseudo- jurnalul său, publicat, parţial, în 
„Manuscriptum”, 9, 4/1980. Singura referire la familia sa se face la pagina 163, 
când Iorga apreciază calităţile artistice ale copiilor săi. În O viaţă de om aşa cum a 
fost, este amintită, tangenţial, doar o singură dată, fiica sa „Magdalina”, în 
contextul realizării unui album de ilustrate cu imagini din documentele 
româneşti. 

6 N. Iorga, Scrisori către Catinca (1900-1939), Ed. Minerva, Buc., 1991, 288 p. 
(ediţie îngrijită de Andrei Pippidi, cu un „Cuvânt înainte” semnat de Liliana 
Iorga, una dintre fiicele profesorului). 

7 Căsătoria civilă se consumă la sfârşitul lui martie 1890. La căsătoria 
religioasă, participă, printre alţii, Xenopol, Vîrgolici, Poni, Răşcanu, Culianu. 
Pentru mai multe amănunte, vezi Barbu Theodorescu, Nicolae Iorga, Ed. 
Tineretului, Buc., 1968, p. 62- 63; A se vedea şi Mihai Stoian, Moartea unui savant: 
Nicolae Iorga, Ed. Eminescu, Buc., 1976, p. 298, 301. Ultima lucrare a fost 
remarcată de cercetătorul italian Theodor Armon în „Storia Contemporanea”, IX, 
nr.2, 1978, Bologna, p. 374- 38 

8„Dosarele istoriei”, 6, nr. 6 (58), 2001, p. 6 

PDF created with pdfFactory Pro trial version www.pdffactory.com



 

231 

ţuiesc: Petru9- devine ofiţer şi moare în 1965- şi Florica10- 1898- 1957-. 
Dacă până în 1894 relaţia conjugală a rezistat datorită influenţei 
moderatoare a socrului lui Iorga, după moartea acestuia, căsătoria 
eşuează. Pretextul divorţului a fost o presupusă aventură a Mariei 
Tasu-Iorga cu un ofiţer, dar, comentează Nicholas M. Nagy- 
Talavera11, adevăratul motiv l-a constituit presiunea exercitată de 
stilul de viaţă al viitorului savant asupra romantismului acestei 
căsătorii. Barbu Theodorescu12 va purta, peste timp, o discuţie cu 
Maria Iorga, care-i mărturiseşte nevinovăţia sa în acest context. 
Oricum, Iorga a menţinut relaţii prieteneşti cu mama copiilor săi după 
pronunţarea divorţului, în iunie 1900. Maria Tasu-Iorga a sfârşit ca 
modestă funcţionară la Ministerul Sănătăţii.  

Peste 4 ani, Nicolae Iorga se recăsătoreşte cu Ecaterina Bogdan13, 
sora colegului şi prietenului său, profesorul Ion Bogdan, specialist în 
slavistică la Universitatea din Bucureşti şi a istoricului literar 
Gheorghe Bogdan-Duică, descendentă a unei familii de intelectuali 
transilvăneni. Catinca, Nicolae şi copiii lor au trăit într-un apartament 
modest în Bucureşti, până în 1907, când se mută la Vălenii de Munte. 
Relaţia lor se baza pe compatibilitate şi încredere reciprocă. Catinca, o 
femeie plină de tact şi de înţelepciune, l-a ajutat pe soţul său să fie în 
plină activitate ştiinţifică remarcabilă toată viaţa. Dincolo de faptul că 
îngrijea de copii şi avea grijă de soacra sa, aceasta era şi „secretara 
perpetuă a domnului Iorga”, făcându-i corectura la lucrări şi traducând 

                                                 
9 Onisifor Ghibu relatează modul în care l-a determinat pe Petre să înveţe, în 

anii copilăriei, la rugămintea tatălui acestuia. Vorbeşte despre un Petru foarte 
dificil şi cu o personalitate extrem de puternică. Vezi, Onisifor Ghibu, Oameni 
între oameni. Amintiri, Ed. Eminescu, Buc., 1990, p. 237- 238; Idem, Amintiri despre 
oameni pe care i-am cunoscut, Ed. Dacia, Cluj- Napoca, 1974, p. 181- 182 

10 Florica a fost căsătorită, din 1918, cu maiorul Dimitrie Dimitrie Chirescu- 
Postumul, care a trăit peste 90 de ani, şi care, în timp, a devenit general. Acesta 
era cel mai mic dintre copiii lui Dimitrie Chirescu, marele patriot român de la 
Aliman, Rasova şi Cernavodă. Fata lor, Maria Graziella, s-a căsătorit cu 
profesorul inginer Grigore Ioachim, care a dăruit un foarte important material 
muzeografic Muzeului de Istorie Naţională şi Arheologie Constanţa. A se vedea 
Gheorghe Dumitraşcu, Preotul şi învăţătorul Chirescu (1842- 1890)- lider al mişcării 
de afirmare şi eliberare naţională a românilor din Dobrogea până la 1878, în „Glasul 
Bisericii”, Sfânta Mitropolie a Munteniei şi Dobrogei, nr. 1-4, ian.- apr. 1998, p. 
131- 152 

11 Nicholas M. Nagy-Talavera, Nicolae Iorga- o bibliografie, Institutul 
European, Iaşi, 1999, p. 112- 113  

12 Barbu Theodorescu, op. cit.,  p. 140- 142 
13 Modul în care s-au cunoscut şi în care s-au căsătorit este descris de Barbu 

Theodorescu, op. cit., p. 141- 142, dar se poate citi şi din scrisorile trimise de Iorga 
prietenei, logodnicei sale, Ecaterina, în Nicolae Iorga, op. cit., passim 
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din maghiară şi italiană, după cum titrează un ziar al timpului14. 
Talavera o caracterizează ca fiind o „adevărată camaradă, altruistă, 
modestă, neobosită”, fiind mai cunoscută în străinătate decât în 
România. Acelaşi biograf specifică faptul că, fără Catinca, Iorga n-ar fi 
realizat ceea ce a realizat. De fapt, întreaga familie lucra, efectiv, 
pentru el. Una dintre fiicele sale aprecia că „tata era foarte pretenţios”15. 
Catinca era baza familiei şi sprijinul necondiţionat al soţului, 
profesorului şi savantului Iorga. Ea se ocupa şi de problemele 
financiare- pentru că soţul ei acorda puţină atenţie banilor-, ea îl 
impulsiona în activitatea politică şi ştiinţifică, luptând ca meritele lui 
Iorga să fie cunoscute şi recunoscute16. Liliana Iorga-Pippidi declară 
că tatăl său a fost impulsionat de Catinca să-şi scrie autobiografia, 
mult mai realistă şi mai sobră, ca replică la lucrarea lui Barbu 
Theodorescu, „cariată” de prea multă adoraţie17.  

Din corespondenţa familiei Iorga cu Ion Bogdan, reţinem 
intervenţiile doamnei Catinca Iorga. Iată, de exemplu, o scrisoare 
trimisă de la Văleni, la 14 oct. 1930: „Scumpe d-le Bologa, Am aflat mai 
târziu de cât trebuia despre frumosul şi măgulitorul dumitale articol din 
« Drum nou ». Îţi mulţumesc din toată inima. Articolul a fost gustat şi de 
copiii miei cari au făcut reflecţia că « tot un ardelean a ştiut să-ţi înţeleagă 
viaţa ». Cu cele mai bune sentimente, pentru dumneata şi d-na Lucia”. 
Semnează Ecaterina N. Iorga. 

Şi într-o scrisoare, din 1901, către C. I. Bogdan, Caterina Iorga 
intervenea cu un „Vă sărut, Catinca”, iar N. Iorga făcea o trimitere la 
rolul soţiei în viaţa lui18. Aceasta, ca o dovadă în plus a profundei 
implicări a doamnei Catinca în activitatea soţului, în viaţa de familie 
şi, de asemenea, a atmosferei ce domnea în casa Iorga. 

                                                 
14 Nicholas M. Nagy- Talavera, op. cit., p. 110. Vezi şi Nicolae Dragoş, Mihai 

Stoian, Drumeţ în calea lupilor, Ed. Eminescu, Buc., 1987, p. 419  
15 Vezi, în primul rînd, Nicolae Iorga, Scrisori către Catinca,…- Cuvânt înainte, 

cele 5 prezentări de capitole, ipostaze ale căsniciei, în viziunea lui Andrei Pippidi 
şi notele-; Nicholas M. Nagy- Talavera, op. cit., p. 111- 112 

16  Petre Ţurlea, Nicolae Iorga în viaţa politică a României, Ed. Enciclopedică, 
Buc., 1991, p. 343. În jurnalul său, Ecaterina nota, pe 30 noiembrie 1937, faptul că 
vrea să se cunoască paternitatea „lui Nicu” în ceea ce priveşte cel de-al doilea 
guvern Tătărăscu. 

17  Nicholas M. Nagy - Talavera, op. cit., p. 297 
18 A.Z.N. Pop, Din corespondenţa lui N.Iorga- C.I.Bogdan, în „Tribuna”, 25 nov. 

1965 
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Din căsătoria Catincăi cu Nicolae au rezultat  şapte  copii: Mircea 
(1901-1966)- inginer19-, Magdalena (1905-1994)20, Ştefan (1907-1976)21- 
fizician-, Adriana (1904-1912), Liliana (1910-1985)- fiica favorită a lui 
Iorga, soţia lui D. M. Pippidi-, Valentin (1912-1977)22, Alina (1914- 
1979). 

Pe plan afectiv, ultimele două capitole din volumul ce cuprinde 
scrisorile lui Iorga către Catinca sunt cele mai profunde. Datează din 
1939, iar prezentarea acestora, scrisă cu mult suflet, de către Andrei 
Pippidi este înscrisă în atmosferă. Din scrisorile din noiembrie 1938, 
reiese că soţia sa este grav bolnavă şi, ca urmare, sărbătorile de iarnă 
au fost triste. Iorga îi scria în fiecare zi. Şi în fiecare zi de spitalizare îi 
trimitea câte o floare. Ultima scrisoare publicată în volum datează din 
13 martie 1939. „Epilogul” cărţii vorbeşte despre spiritul celor doi 
soţi23.  

 
ASASINAREA LUI NICOLAE IORGA, ÎN VIZIUNEA FAMILIEI 

SALE 
Adversitatea lui Nicolae Iorga faţă de fascism şi de Germania 

hitleristă a fost făţişă şi nedisimulată24. În final, atitudinea lui s-a 

                                                 
19 Mircea era vanitos, egocentrist, avea ambiţia de a-l înlocui pe tatăl său în 

fruntea partidului şi a ziarului, întreţine relaţii cu legionarii. În condiţiile în care 
se pregătea venirea la guvernare a Gărzii de Fier, pentru a susţine continuitatea 
liberală, este consimţită intrarea simbolică a doi naţionalişti democraţi în 
guvernul Tătărăscu, unul dintre ei fiind Mircea Iorga. cf. Petre Ţurlea, op. cit., p. 
343; Nagy Talavera, op. cit., p. 115; Mircea era bun prieten cu Henri H. Stahl, cf. 
A. H. Stahl, Amintiri şi gânduri din veche Şcoală a „monografiei sociologice”, Ed. 
Minerva, Buc., 1981. Şi Mircea, ca şi fraţii săi, a fost poet. Dovadă, volumul Din 
drumul Golgotei. Versuri. 1924- 1940, Buc., 1940, 62 p. Exemplarul pe care-l deţin 
poartă o dedicaţie închinată fratelui său Petre şi Lenuţei- probabil, cumnata sa- 

20 Magdalena, alintată de tatăl său, Magdalina, a fost botezată în ziua de 
Bobotează de toţi cei de la „Sămănătorul”. La propunerea lui Sadoveanu, ca naş 
pe actul de botez, figurează Onisifor Ghibu. Botezul s-a realizat în lipsa lui Iorga, 
ocupat cu cercetările ştiinţifice. Cf. Onisofor Ghibu, Oameni între oameni. 
Amintiri,…, p. 156, 223- 224; Idem, Amintiri despre oameni pe care i-am cunoscut, …, 
p. 166. Singura informaţie pe care ne-o lasă Nicolae Iorga referitoare la fiica sa 
„Magdalina” este aceea în care apreciază talentul artistic al acesteia. Nicolae 
Iorga, O viaţă de om…, p. 355  

21 Ştefan scria versuri pe care nu toată lumea le aprecia, scrie Nagy 
Talaveraa, op. cit., p. 115. Deţinem volumul său de versuri, Orizonturi, Buc., 1933, 
94 p. care poartă o dedicaţie fratelui său, Petru şi Lenuţei. 

22 Acesta a dus o viaţă lipsită de ambiţii, după cum declară Nagy Talavera, 
op. cit., p. 115  

23 N. Iorga,  Scrisori către Catrina…, p. 219- 278 
24 Aleatoriu, amintit doar câteva titluri semnificative ale articolelor lui Iorga 

din „Neamul românesc”, evident, de natură a irita Germania şi Garda de Fier: 
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dovedit stânjenitoare chiar şi pentru şeful real al statului român de 
după septembrie 1940, generalul Ion Antonescu. Legionarii l-au 
învinuit pe Iorga pentru relaţia sa strânsă cu Regele Carol II, pentru 
rolul jucat în timpul regimului de autoritate regală, pentru ostilitatea 
faţă de Legiune şi, mai ales, pentru moartea lui Corneliu Zelea 
Codreanu25. 

Una dintre metodele de răspuns ale celor ce se simţeau lezaţi de 
atitudinea Savantului a constat în puternice atacuri de presă, mai ales 
cea cuzistă (să nu uităm, totuşi, de „Porunca vremii” şi de 
„Cuvântul”), începute după lovitura de stat din 6 septembrie 1940. 
Deşi A.C. Cuza nu era în relaţii tocmai bune cu Legiunea, nu a ridicat 
un deget pentru a opri aceste atacuri. Cel care ripostează este fiul său, 
Mircea Iorga, în „Neamul românesc”. Atitudinea sa nu a fost pe 
placul Profesorului. Mircea era ambiţios, dorind să preia conducerea 
Partidului tatălui său. Legăturile sale cu legionarii- a căror importanţă 
o exagera-, îl îndrituia să-şi asigure familia că „nici un fir de păr de-al 
tatei nu va fi atins sau clintit din loc”26. Aceasta, în condiţiile în care 
Echipa legionară a Morţii, pe a cărei listă figura, la loc frunte, numele 
lui Nicolae Iorga, era deja alcătuită. Deşi nu îi fusese impus un 
domiciliu forţat, casa lui Iorga de la Văleni era permanent „păzită” de 
2-3 legionari în uniformă, „paznici” care-i legitimau pe vizitatorii 
Profesorului şi le treceau numele pe o listă. Ca urmare, Iorga a 
renunţat să-şi mai facă plimbările obişnuite27. Totuşi, el mărturiseşte 
profesorului Constantin Marinescu faptul că, în fiecare noapte, „pe la 
trei”, iese şi se uită pe stradă, „în aşteptarea asasinilor”28. 

Mircea a fost obligat să realizeze, în scurt timp, că tatăl său este în 
pericol. Un prieten al familiei, Frasin Munteanu-Râmnic, relatează că 
Mircea îi ceruse audienţă lui Antonescu, la mijlocul lui octombrie şi i-
a amintit acestuia marile servicii pe care Nicolae Iorga le adusese ţării, 
                                                                                                                   
Naţionalism şi frontiere (12 mar. 1939); A nu cunoaşte istoria ( 23 mar. 1939); 
Liturghii de pace (23 apr. 1939);  Naţiuni şi vitalităţi naţionale (29 apr. 1939); Pentru 
hotarele şi independenţa noastră (18 mar. 1939); Se schimbă lumea (16 mar. 1939); 
State şi naţiuni (1 mar. 1939); La lumina trăsnetului (17 mar. 1939) 

25 Într-un serial de două emisiuni, din vara- toamna 2001, la T.V. Neptun 
Constanţa, într-un dialog avut de tata cu dl. Şerban Suru, şeful Mişcării 
Legionare actuale din România, fără a avea intenţia expresă a se opri asupra 
asasinării lui Iorga de către legionari, am înţeles de la dl. Suru că Mişcarea 
actuală nu ţine să-şi asume crimele din noiembrie 1940, comise în numele 
Partidului Totul pentru Ţară 

26Nicholas M. Nagy - Talavera, op. cit.,  p. 426 
27 Valeria Costăchel, N. Iorga aşa cum l-am cunoscut. cap. VII, Organizatorul 

activităţii istorice din România, în Gh. Buzatu, C. Gh. Marinescu, Iorga. Omul şi 
opera, vol. 2, Ed. „Plumb”, Bacău, 1994,  p. 255 

28 Nicolae Dragoş, , Mihai Stoian, op. cit., p. 417 
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cerând protecţia jandarmeriei pentru tatăl său, 24 de ore din 24. 
Răspunsul lui Antonescu a fost tranşant: „Îmi pare rău, nu pot face 
nimic. Iorga a mers prea departe în animozitatea faţă de Legiune”29.  

Evenimentele au fost grăbite şi de cutremurul care a zguduit 
România în noaptea de 9 spre 10 noiembrie 1940. În acel moment, 
Iorga se afla la casa de la Vălenii de Munte, unde se mutase după 
retragerea sa de la „Neamul românesc”. Aici erau vizitaţi des de 
Liliana. Casa a fost serios avariată, sub ochii soţilor Iorga. Martori 
oculari comentează că, a doua zi, Iorga contempla, pierdut, ruinele, 
iar doamna Catinca părea „o stâncă lângă soţul ei”30. Ziaristul               
L. Kalustian, de la „Lumea Românească”, un excepţional memorialist, 
relatează faptul că preşedintele Academiei, C. Rădulescu-Motru, care 
ştia cât de ameninţată este viaţa Profesorului şi ce însemna pentru 
acesta casa de la Văleni, i-a prezentat un mesaj de consolare şi de 
încurajare, pentru care Iorga i-a mulţumit31. 

Familia s-a mutat, pentru un timp, la Sinaia, în casa locuibilă a 
sorei Catincăi, Lucia, împreună cu servitoarea lor, Aneta Cazacu, şi 
apoi cu fiica cea mai mică, Alina. Vila era izolată, cele învecinate 
nefiind locuite în perioada iernii. Aici, Nicolae Iorga lucra la „Istoria 
universală”. În ultima săptămână a lui noiembrie, legionarii roiau, din 
nou, în jurul casei savantului, de la Sinaia. 

Cutremurul a fost interpretat de legionari drept o ameninţare 
dumnezeiască pentru că nu reuşiseră să-şi răzbune Căpitanul şi 
morţii. Paralel, zvonul despre implicarea lui Iorga la moartea lui 
Corneliu Zelea Codreanu lua amploare. Scrisorile de ameninţare 
semnate „Echipa Morţii” se înmulţiseră. Ele începuseră să-i fie trimise 
de la începutul anului 1936 şi, pe măsura întăririi puterii legionarilor, 
numărul lor creştea, iar tonul devenea tot mai injurios şi ameninţător. 
Conţinutul acestora fusese citit de Iorga şi în plenul Senatului şi 
relatate în „Neamul Românesc” 32. 

Iorga nu-şi dădea seama de pericol. Ameninţările nu-l deranjau 
pentru faptul că viaţa îi era pusă în pericol, ci era mâhnit că existau 
oameni care erau gata să omoare un om de 70 de ani, care-şi dedicase 
întreaga viaţă slujirii patriei şi poporului său. Efectiv, refuza să se 
apere, refuzând să-şi ia vreo măsură de securitate, deşi prietenii îi 
propuseseră să-i organizeze o gardă personală, propunere respinsă de 
profesor prin cuvintele: „Eu am trăit pentru ţara mea! Acum sunt 

                                                 
29 Nicholas M. Nagy- Talavera, op. cit., p. 430 
30 Ibidem, p. 429 
31L. Kalustian, Facsimile, Ed. Eminescu, Buc., 1975, p. 43-44 
32 Valeria Costăchel, op. cit., p. 249; Nicolae Dragoş, Mihai Stoian, op. cit., p. 
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indezirabil! Dacă ţara mea vrea să mă omoare, n-are decât”33. Iorga notase, 
încă din 1936, că era vizat de legionari: „La Văleni. Mi s-a pregătit un 
« parastas » de-al Gărzii de fier” (1936, februarie 21); „Ai lui Codreanu mă 
înştiinţează că sunt « lucrat »” (1938, februarie 15)34. Fiica sa Liliana îşi 
amintea că, atunci când tatăl său afla despre nelegiurile şi crimele 
legionarilor, ameninţa că se va sinucide: „Mă voi omorî!”, dar totul era 
doar o izbucnire de moment. Catinca era fatalistă, iar sora sa, realistă, 
încerca să-şi convingă cumnatul să plece, împreună cu familia, la 
Şcoala lui de la Veneţia. Însă, Liliana comentează că nici măcar nu s-a 
pus vreodată problema plecării în Occident. Un vecin, Ion Pescariu,   
s-a oferit, fără rezultat, să-l ascundă la nişte rude35.  

Odată cu fondarea Statului Naţional Legionar, greutăţile 
financiare ale familiei Iorga au început să se facă simţite, mai ales în 
condiţiile în care ministrul legionar al Învăţământului şi Cultelor îl 
demisese pe savant din toate posturile didactice- deşi fusese numit 
profesor pe viaţă- şi continua să-i facă numeroase şicane. De la 
demiterea sa, nu primise nici salariu şi nici pensie. Doamna Iorga i se 
destăinuie profesorului Constantin Marinescu că trăiau dintr-o 
„modestă sumă trimisă de doctorul Constantin Angelescu, fostul ministru al 
Instrucţiunii publice” şi că se hrănesc numai cu cartofi36. După 
cutremur, situaţia financiară se agravează şi mai mult. Iorga era uitat 
de toţi. Doar dr. Constantin Angelescu îl mai ajuta, acordându-i 
împrumuturi. De altfel, ultima scrisoare în acest sens al lui Angelescu 
a fost primită în dimineaţa asasinatului şi găsită, ciuruită de gloanţe, 
asupra trupului lui Iorga. 

Pe 25 noiembrie 1940, Liliana a venit la Sinaia pentru a sărbători 
ziua onomastică a mamei sale. Era ultima dată când aceasta îşi vede 
tatăl. 

Pe 27 noiembrie, după asasinarea personalităţilor încarcerate la 
Jilava, „Echipa Morţii” s-a îndreptat spre Iorga şi Virgil Madgearu. 
După asasinarea ultimului, la 5,30 dimineaţa, echipa a ajuns la vila lui 
Iorga, intrând pe uşa din spate. Doamna Catinca îşi aminteşte că în 
casă se aflau ea, Iorga şi Aneta Cazacu. Fiica sa, Alina, ieşise la 

                                                 
33 Valeria Costăchel, op. cit., p. 252 Tatăl meu a publicat în revista „Tomis” 

mai multe scrisori trimise de constănţeni lui N. Iorga, cu prilejul sărbătoririi 
semicentenarului întoarcerii Dobrogei la Ţară. Cu acel prilej, a găsit în 
corespondenţa primită de Iorga, aflată la fondul de manuscrise al Bibliotecii 
Academiei, o scrisoare de la un armean, cetăţean român, care se angaja să 
doarmă pe pragul casei, în faţa camerei Savantului, pentru a-l apăra. În acest 
context, contează doar ideea.  

34 Mihai Stoian, op. cit., p. 52 
35 Nicholas M. Nagy - Talavera, op. cit., p. 430 
36 Nicolae Dragoş, Mihai Stoian, op. cit.,  p. 417- 418 
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plimbare cu câinele. După ce s-a prezentat, şeful „Echipei” a cerut să 
fie dus la Iorga, pentru a-l lua la Bucureşti, cu scopul de a răspunde la 
unele întrebări. Doamna Catinca i-a răspuns că profesorul este bolnav, 
dar acesta a observat-o pe servitoare care tocmai ieşise să-i ducă ceaiul 
Profesorului. Îmbrâncind-o pe doamna Catinca, legionarii au intrat în 
biroul savantului, căruia i-au comunicat motivul vizitei. Acesta a 
întrebat dacă este vorba despre moartea lui Codreanu. Răspunsul a 
fost afirmativ. Asasinii i-au promis doamnei Iorga că, într-o oră, soţul 
său va fi acasă. Savantul s-a îmbrăcat. Era calm şi liniştit. Nu s-a 
împotrivit şi nu a apelat la nici o stratagemă de a fugi sau lua legătura 
cu cineva din afară, aşa cum încercase Madgearu. I-au fost refuzate şi 
rugăminţile de a fi însoţit de soţia sa şi de a merge la baie. Ultimele 
cuvinte adresate soţiei au fost să aibă grijă de „hârtiile” pentru 
proiectul „Istoriei universale”. În momentul în care era urcat în 
maşină- în spate, înconjurat de legionari; de obicei, urca în faţă-, 
Alina, întorcându-se de la plimbare, a realizat ceea ce s-a întâmplat şi 
a întrebat: „Unde-l duceţi pe tata? Tata e curat ca lacrima”. Răspunsul nu 
a mai venit. Profesorul i-a spus, simţind poate că nu-şi va mai vedea 
familia: „Sărut-o şi pe maică-ta din partea mea!” 37 

Doamna Catinca a încercat să obţină legătura cu cabinetul 
mareşalului Antonescu, dar nu a reuşit. A vorbit însă cu fiul său 
Mircea şi i-a relatat ce se întâmplase. Acesta, la rândul său, a încercat, 
fără succes, să ia legătura cu Antonescu38. După îndelungate 
intervenţii, se crede că a obţinut legătura cu Horia Sima, care încerca 
să oprească asasinatele legionarilor. Acesta a acţionat imediat. Era 
prea târziu. Nicolae Dragoş şi Mihai Stoian relatează însă că, intrată în 
panică, doamna Catinca a telefonat, seara, la Bucureşti, unde i se 
confirmase ceea ce bănuia: nimeni nu ştia nimic şi nimeni nu-l 
convocase pe soţul ei. Ei susţin că „Antonescu a pus la dispoziţia unuia 
dintre fiii lui Iorga- poate, Mircea- n.n.- un automobil prevăzut cu un 
« haut- parleur »” şi, însoţit de o escortă de agenţi de poliţie, a început 
să patruleze şi să cerceteze toată regiunea Prahova, dar fără 
rezultat”39. Este singura sursă care susţine ajutorul dat de Antonescu, 
familiei Iorga. Dar, credem că atitudinea lui Antonescu vis-à-vis de 
Savant şi înainte şi după aceste evenimente, la care se adaugă şi 
atitudinea familiei faţă de acesta, nu fac credibil acest gest. De altfel, 

                                                 
37 Ibidem, p. 418- 419; Nicholas M. Nagy- Talavera,  op. cit, p. 434- 436; Mihai 

Stoian, Moartea unui savant. Nicolae Iorga, Ed. Eminescu, Buc., 1976, p. 9-10, 15, 27-
28, 146, 279, 332 

38 Despre acest subiect vezi şi Mihai Stoian, op. cit., p. 57-58 unde sunt 
înregistrate declaraţiile doamnei Catinca Iorga. 

39 Nicolae Dragoş, Mihai Stoian, op. cit., p. 420 
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acesta declarase cu ceva timp în urmă: „N-am nimic care să mă unească 
cu domnul Iorga. Totul mă desparte, îl detest, pentru că a dus o campanie 
oribilă în « Neamul românesc »”40. 

Doamna Catinca a aflat despre asasinat a doua zi dimineaţă. Se 
deplasase de la Sinaia la Bucureşti, iar ştirea i-a fost comunicată de 
doctorul Topa41. În „Amintirile” sale, Sabina Cantacuzino scrie că 
doamna Catinca a primit, imediat după asasinarea soţului său, telefon 
de la asasini: „La kilometrul…hoitul lui N. Iorga”42. 

Abia a doua zi, la orele 7 dimineaţa, Mircea a fost primit de 
Antonescu, după ce colonelul Elefterescu, şeful de cabinet al 
Mareşalului, îi spusese că acesta era ocupat, dar că i-a transmis 
mesajul. În momentul prezentării la audienţă, Mircea aflase deja, de 
foarte puţin timp, despre asasinat, de la subsecretarul Ministerului 
Coordonării cu Marele Stat Major, Nicolae Dragomir. Liliana Iorga- 
Pippidi îşi aminteşte relatarea asasinatului, pe care Dragomir i-o 
adusese la cunoştinţă Mareşalului43. Familia istoricului comentează că, 
în anticamera biroului lui Antonescu, i-a fost prezentată lui Mircea 
telegrama prin care se anunţa descoperirea cadavrului tatălui său. 
Câteva zile mai târziu, Antonescu şi Horia Sima promiteau să ia 
măsuri împotriva asasinilor. Cel puţin Mareşalul nu era dispus să o 
facă. Oricum, până la 23 ianuarie 1941, nu se realizase nici o încercare 
de căutare a asasinilor, nu se procurase nici un fel de probă sau 
informaţie care să ducă la identificarea criminalilor. Cercetările au fost 
dificile, deoarece martorii erau dominaţi de frica de a vorbi. Iar, după 
această dată, învinuiţii au dispărut. În 1941, singurul dintre prezum-
tivii ucigaşi ai lui Iorga, judecat în stare de arest (ceilalţi, în 
contumacie), a fost achitat44. 

Medicul legist Dumitru Mihăiescu, chemat să facă autopsia şi să 
constate cauzele morţii profesorului Iorga, a declarat că a găsit 
cadavrul „întins cu faţa în sus pe un ogor la doi paşi de marginea şoselei 
care ducea la Târgşorul vechi. Barba cu fire cărunte îi flutura în bătaia 
vântului, iar degetele 1,2 şi 3 de la mâna dreaptă erau apropiate la ultimele 
falange ca pentru închinăciune”. Într-o altă variantă, acesta consemna: 
(„Este foarte probabil că înainte de fi împuşcat, a fost pus să se închine).  Nu 
erau pete de sânge împrejur; numai pe o frunză de brustur era o pată de 
                                                 

40 Mihai Stoian, op. cit., p. 281 
41 Valeria Costăchel, op. cit., p. 261 
42 Victor Spinei, Reprezentanţi de seamă ai istoriografiei şi filologiei româneşti şi 

mondiale, Ed. Istros, Brăila, 1996, p. 40 
43 Nicholas M. Nagy, op. cit., p. 436- 437; Petre Ţurlea,  Arhiva Nicolae Iorga,  

în „Sesiunea omagială Nicolae Iorga- Virgil Madgearu”, Parlamentul României, 
1991, p. 31    

44 Mihai Stoian, op. cit., p. 16- 17, 180 
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sânge cam de un centimetru patrat.(…) Împrejurul cadavrului am găsit 12 
tuburi de cartuşe din metal de la revolverele care aruncă tubul după ce s-a 
descărcat arma. După unele deosebiri ale tuburilor am dedus că au tras cu 
trei revolvere trei inşi. (…) Am fost de părere să ridicăm cadavrul şi să-l 
ducem la Ploieşti, la morga spitalului de boli interne, în vederea autopsiei. 
Dar a venit un plutonier de jandarmi cu o furgonetă de la legiunea de 
jandarmi din Ploieşti şi ne-a spus că la legiune a venit un ordin de la 
comandantul jandarmeriei să se ia măsuri de transportare a cadavrului la 
morga din Bucureşti. Ulterior am aflat că din ordinul generalului Ion 
Antonescu cadavrul profesorului Iorga a fost predat familiei fără autopsie. 
(…) Comandantul jandarmilor a greşit atunci când a dat ordin jandarmilor 
de la Ploieşti să ridice cadavrul şi să-l ducă la morga din Bucureşti. Trebuia 
să trimită o echipă pentru cercetări la faţa locului, îndeosebi un specialist 
care să facă mulaje din gips pe urmele roţilor autoturismului cu care a fost 
adus profesorul ca să fie împuşcat. De asemenea şi cartuşele ar fi fost 
folositoare la cercetări.”45  

Actul de deces a constituit o problemă pentru autorităţile 
timpului, care nu doreau ca adevărul să fie scormonit. Ca urmare, la 
rubrica „locul morţii când nu s-a întâmplat la locuinţa mortului”, s-a 
completat cu: „găsit în cimitirul Bellu”, iar la cea de „menţiuni 
ulterioare” nu există decât o bară pentru a nu putea fi completată 
ulterior46. Raportul medico- legal notează: „Moartea lui Nicolae Iorga, 
profesor universitar, în vârstă de 69 de ani, a fost violentă”47.  

În aceeaşi zi, la orele 17, corpul neînsufleţit al Profesorului a fost 
depus la capela cimitirului Bellu. Familia i-a înlocuit hainele, ciuruite 
de gloanţe şi îmbibate cu sânge, cu unele noi. Profesorul Constantin 
Marinescu şi colegii săi au avut ideea de a realiza o mască mortuară 
Savantului, care să-l păstreze, şi în acest mod, în memoria României48. 
„Liga Culturală” şi-a depus steagul la creştetul preşedintelui său. 
Drumul de la poarta cimitirului până la capelă era păzit de cordoane 
de soldaţi înarmaţi. Guvernul, care declarase că „regretă” moartea 
savantului, nu a permis ziarelor să publice vreun necrolog sau măcar 
să anunţe data, ora şi locul înmormântării acestuia. Legionarii au 
ameninţat că vor mitralia cortegiul funerar care-l va însoţi pe Profesor 
pe ultimul drum. Antonescu s-a interesat de data înmormântării, dar 
familia i-a transmis că „nu era nevoie de dânsul”49. 

                                                 
45 Mihai Maxim, D. Mihăiescu- Medicul legist şef al Capitalei: „La locul unde a 

fost assasinat savantul Nicolae Iorga”, în „Historia”, VI, nr. 55, iul. 2006, p. 21- 22 
46 L. Kalustian,  op. cit., p. 46 
47 Mihai Stoian, op. cit., p. 281 
48 Nicolae Dragoş, Mihai Stoian,  op. cit., p. 420 
49 Ibidem, p. 420- 421; Victor Spinei, op. cit., p. 41 
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Funerariile lui Iorga s-au realizat pe 29 noiembrie, la o zi după ce 
cadavrul său fusese descoperit. Maniu şi alţii i-au cerut lui Antonescu 
să se permită realizarea unei „înmormântări creştineşti pentru Iorga”50. 
Acesta nu permisese nici măcar realizarea obligatorii autopsii, 
nicidecum o înmormântare naţională51. 

Nagy-Talavera descrie înmormântarea ca fiind dezolantă. 
Laşitatea lumii academice şi politice româneşti, ameninţate, e drept, 
de legionari, s-a făcut, încă o dată, remarcată. Familia Iorga, atâta câtă 
mai rămăsese, era dezolată de această atitudine. Destui de puţini 
dintre cei care, în alte vremuri, fuseseră apropiaţi ai Savantului au 
încălcat interdicţia legionară de a participa la înmormântare. Între 
aceştia, câţiva ofiţeri superiori. 

Valeria Costăchel52, asistenta perpetuă a profesorului Iorga, 
susţine însă că la înmormântarea Savantului „mulţimea era compactă”, 
astfel încât nu se putea face nici o mişcare. Este evident că nu era 
vorba despre autorităţi, politicieni, ci despre oameni de rând. Şi 
Rebreanu notează în jurnalul său că era „lume foarte multă. Şi bună: 
intelectuali de toate neamurile. Flori multe, mai ales modeste”53. În dreapta 
sicriului se afla familia îndoliată, iar în parte cealaltă, colaboratorii cei 
mai apropiaţi ai Profesorului. Erau prezenţi şi foşti studenţi ai săi. 
Câţiva academicieni- „abia vreo zece academicieni- scrie Rebreanu în 
jurnalul său54-: „Motru, Petrovici, Antipa, Nistor, Nae Popescu, Bănescu, 
Caracostea, Capidan, Rosetti, Carpen…”, ţinându-se de braţ, strigau: „Nu 
trageţi? Nu trageţi! Suntem Academia Română”55. Nu s-a ţinut nici o 
cuvântare. Doar Franţa şi-a făcut simţită prezenţa prin însărcinatul 
Ambasadei sale. Acelaşi Rebreanu notează că „solemnitatea a 
impresionat în modestia ei şi mai ales, gândindu-te ce-ar fi fost în alte 
împrejurări înmormântarea lui Iorga”56. Aceeaşi descriere a înmor-
mântării este realizată şi de Sabina Cantacuzino care adaugă la 

                                                 
50 Nicholas M. Nagy, op. cit., p. 437- 438 
51 Nichifor Crainic, Zile albe, zile negre. Memorii, vol. 1, Casa editorială 

„Gândirea”, Buc., 1991, p. 330- 331 
52 Valeria Costăchel,  op. cit., p. 261- 262 
53 Mihai Stoian, op. cit, p. 27 
54 Ibidem 
55 Gheorghe Dumitraşcu, Dintre zeci de mii de profesori, unul a fost 

PROFESORUL, în „Sesiunea omagială Nicolae Iorga-Virgil Madgearu”,…, p. 16. 
Un fapt semnificativ pentru lumea în care trăim: nu numai că nepotul lui Iorga, 
Andrei Pippidi ar fi cerut scuze „Europei” pentru „naţionalismul” bunicului său, 
dar, în momentul în care tatăl meu a început cuvântarea închinată Savantului la 
tribuna Parlamentului, acesta, ostentativ, a părăsit banca şi a stat pe culoar, în tot 
acest timp. În cazul cel mai bun, numai proastă creştere. 

56 cf. Mihai Stoian,  op. cit., p. 27 
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numele enumerate de Rebreanu, pe Lia şi George Brătianu, pe Pia 
Fărcăşanu, profesorii universitari cei mai de seamă, „de la ultimul 
lucrător până la cel mai de seamă intelectual cu Academia Română în frunte”57. 

Presa nu a scris nimic despre asasinarea savantului. La Univer-
sitatea din Bucureşti însă, decanul Alexandru Marcu, a arborat steagul 
de doliu. Rectorul legionar, P.P. Panaitescu, a dispus coborârea lui. 
Profesorul Constantin Marinescu declară că Nicolae Bănescu l-a 
obligat pe rectorul legionar al Universităţii să arboreze steagul negru 
pe clădirea Universităţii din Bucureşti58. La Academie, doar 
preşedintele acesteia, Constantin Rădulescu-Motru, a avut curajul de 
a ţine un discurs. Al T. Stamatiad îi scria, pe 25 decembrie, lui 
Perpessicius: „Universitatea a tăcut. Biserica a tăcut. Magistratura a tăcut. 
Armata a tăcut. Societatea scriitorilor români a tăcut. Presa a tăcut. O ţară 
întreagă a tăcut. Îmi ascund capul în mâini de-atâta ruşine”. Doar C.C. 
Giurescu îi aduce un omagiu Savantului, în volumul X al „Revistei 
istorice române”59. În schimb, personalităţile lumii academice şi 
politice străine au ţinut discursuri de protest împotriva acestei crime, 
pe care ziarele din întreaga lume au adus-o la cunoştinţa opiniei 
publice60. 47 de academii şi universităţi din lume au coborât drapelele 
în bernă. 

 
MEMORIA LUI NICOLAE IORGA ÎN PRIMUL AN DE LA 

MOARTE 
În mai 1941, are loc primul parastas în memoria lui Nicolae Iorga, 

la biserica Sf. Niculae Tabacu, de pe Calea Victoriei. Iniţiativa acestui 
act a aparţinut Ligii Culturale, al cărui preşedinte fusese Savantul. 
Toţi cei prezenţi s-au deplasat apoi la cimitirul Bellu, unde s-a oficiat 
o slujbă la mormântul marelui dispărut61. De data aceasta, au 
participat, în afara familiei şi a prietenilor, mai mulţi demnitari, dar 
nu şi Antonescu. A urmat redeschiderea Institutului de Istorie 
Universală, ocazie cu care Gheorghe Brătianu i-a adus un omagiu 
marelui dispărut. Discursuri şi articole omagiale au fost realizate, cu 
diferite ocazii, de bizantinologul Nicolae Bănescu, Pamfil Şeicaru, 
Tudor Vianu, C. Rădulescu-Motru, Ion Vinea, Nicolae  Batzaria, 62 etc.  

                                                 
57 Victor Spinei,  op. cit., p. 41 
58 Mihai Stoian, op. cit., p. 27 
59 Nicholas M. Nagy- Talavera,  op. cit., p. 446, Mihai Stoian, op. cit., p. 251 
60 Despre acest subiect, vezi şi Barbu Theodorescu, op. cit., p. 370- 375 
61 „Rapid”, 30 nov., 1941, p. 1 
62 Vezi Nicolae Dragoş, Mihai Stoian, op. cit., p. 446- 457; N. Batzaria, Nicolae 

Iorga- Cărturarul, ziar din arhiva personală, nu are titlu,  58, nr. 130, 17 mai 1941, 
p.1,2; Ioachim Crăciun, Un génie créateur des roumains. Nicolae Iorga. 1871- 1940, în 
„Revue de Transylvanie”, toms VII-IX, 1941-1943, nr, 3-4, Sibiu, p. 400-415 
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Copiii familiei Nicolae Iorga au suportat şi ei cu greu această 
pierdere. Dovadă: volumele de poezii ale Floricăi Iorga-Chirescu: 
Floarea Soarelui- 1944- şi In Memoriam- 1945-, ultima dintre acestea, 
dedicată tatălui său63. 

 
PROBLEMA MASEI SUCCESORALE A PROFESORULUI NICOLAE 

IORGA 
Doamna Catinca i-a dat să citească profesorului Constantin 

Marinescu testamentul lui Nicolae Iorga, imediat după înmormântare. 
Acesta era foarte scurt. Profesorul lăsa veniturile viitoare ale „Istoriei 
literaturii române” soţiei sale, iar cele de la „O viaţă de om aşa cum a 
fost”, fiicei sale cele mai mari, Florica Iorga-Chirescu64. Suntem în 
posesia unor copii a două testamente ale lui Iorga. 

Presa s-a grăbit să facă publică o masă succesorală, din care ar 
reiese că Iorga era un om bogat. Acţiunea de deschidere a succesiunii 
Savantului a fost introdusă de fiica sa cea mare, Florica Iorga- 
Chirescu. Conform inventarului „provizoriu”, aceasta era alcătuită din: 
cinci imobile şi cinci terenuri din comuna Vălenii de Munte, un imobil 
în Bucureşti, mai multe terenuri şi vile în Sinaia, Mamaia, Mangalia şi 
Santa Quaranta din Albania, o tipografie, mai multe depozite de cărţi, 
un automobil Buick, un depozit de hârtie, bijuterii, haine, obiecte de 
artă şi ornamentaţie, antichităţi. Acestora li se adaugă şi drepturile de 
autor ale defunctului. La câteva zile, Mircea dă o dezminţire care, într-
o altă împrejurare, s-ar preta la comentarii mai consistente. 
Deocamdată, dăm doar replica lui Mircea, care specifică cum că 
imobilul din Vălenii de Munte, denumit „Şcoala de misionare « Regina 
Maria »”, nu a aparţinut niciodată tatălui său, ci a fost donat, în 1923, 
de Banca Populară „Almăşanu”, contractul specificând că, la 
desfiinţarea acesteia, imobilul trebuia să se reîntoarcă la proprietarul 
iniţial. Obiectele şi imobilierul Şcolii aparţin Ligii Culturale. Nici 
imobilul din Vălenii de Munte, denumit „Muzeul de la biserica « Nica 
Filip »” şi obiectele sale nu i-au aparţinut Profesorului, ci bisericii 

                                                 
63 Florica Iorga-Chirescu, Floarea Soarelui, Colecţia „Convorbiri literare”, 

Buc., 1944; Idem, In memoriam, Buc., 1945. Deţinem cele două volume, cu 
dedicaţie către fratele ei, Petru şi Lenuţei. Dintre acest ultim volum, expres 
închinat părintelui său, ne oprim, superficial, dar semnificativ, la câteva titluri şi 
versuri reprezentative: „Tăcere”( p. 10-11): „Biroul tău de-o viaţă ‘ntreagă/ De cărţi, 
hârtii era ‘ncărcat/ Când te-ai sculat în mare grabă/ Cui le-ai lăsat, cui le-ai lăsat?”, 
„După 27 noiembrie” (p. 12): „O, cum te văd, întins şi rece! E-adevărat, tot a 
‘ncetat?…/ Mă prind- durerea ce ne trece/ Şi-am plâns prelung, neîncetat; (…); De-au 
întărit a lor păcate/ Cum erai bun, tu i-ai iertat/ Văd că-ai trei degete- adunate/ Ca 
pentru cruce de ‘nchinat!…”; “Dormeai…” (16- 17), etc. 

64 Nicolae Dragoş, Mihai Stoian, op. cit., p. 418 
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amintite şi Ligii Culturale. Casa Universităţii populare „Nicolae Iorga” 
şi obiectele din aceasta aparţineau tot Ligii Culturale. Imobilul din 
Bucureşti îi fusese dăruit Profesorului de un grup de admiratori, în 
1920, iar acesta, la rândul său, l-a dăruit, împreună cu biblioteca şi 
obiectele de istorie şi de artă aflate în aceasta, Ministerului 
Instrucţiunii Publice. Terenul situat în Santa Quaranta din Albania 
constituia un dar primit de Nicolae Iorga de la Regele Zogu şi a fost 
donat de Nicolae Iorga, Statului Român. Obiectele de artă, tablourile, 
icoanele, decoraţiile au fost donate de Profesor, Institutului de Istorie. 
În ceea ce priveşte imobilul ce găzduia Fondul „Cuvântul” din Văleni, 
acesta fusese transformat de Iorga în bibliotecă, iar moştenitorii au 
hotărât să-i păstreze destinaţia. Imobilul din Văleni, cu tot inventarul 
aferent, constituia un bun succesoral, dar, prin testament, Iorga i-a dat 
destinaţia de muzeu, hotărâre respectată de urmaşii săi65. 

Observăm deci, că „faimoasa” moştenire lăsată de Iorga a constat 
mai mult în donaţii, decât în mase succesorale destinate familiei. Şi nu 
trebuie să uităm declaraţiile doamnei Iorga care, înainte de asasinarea 
soţului ei, spunea unui prieten că trăiau din împrumuturi şi că hrana 
de bază a familiei consta în cartofi. 

 
MOARTEA CATINCĂI, SOŢIEI SAVANTULUI NICOLAE IORGA, ŞI 

ECOUL ÎN SOCIETATEA ROMÂNEASCĂ 
După asasinarea lui Iorga, familia sa a trăit în izolare, la „periferia 

« înaltei societăţi »” bucureştene66. Profesorii universitari Constantin 
Marinescu şi Nicolae Bănescu au căutat-o, imediat după 
înmormântarea soţului ei, pe doamna Catinca Iorga, la casa sa din 
Şoseaua Jianu, dar nu au găsit-o, pentru că aceasta se refugiase în casa 
unui prieten inginer, în urma ameninţărilor pe care continua să le 
primească de la legionari, ameninţări ce vizau viaţa sa şi a celor din 
familia Iorga67. Liliana îşi aminteşte că doamna Catinca suporta cu 
mândrie şi tărie durerea. În singurătate, îi scria soţului ei, zilnic, în 
jurnal, scrisori, între 1 decembrie 1940- 22 septembrie 194168. 

Peste aproape un an de la asasinarea lui Nicolae Iorga, înainte de 
parastasul acestuia, Catinca încetează din viaţă „în urma unei lungi şi 
grele suferinţe”. Cu această ocazie, se scriu şi cuvintele frumoase despre 
Savant, cuvinte meritate, dar care fuseseră interzise la înmormântarea 
lui. Tot aici amintesc devotamentul Catincăi pentru familie, discreţia 

                                                 
65 Deţinem articolul în arhiva noastră, dar nu are notate datele ziarului. 

Oricum, datează din a doua zi după depunerea acţiunii de succesiune. 
66 Nicholas M. Nagy -Talavera,op. cit., p. 440 
67 Nicolae Dragoş, Mihai Stoian, op. cit., p. 418 
68  Nicolae Iorga, Scrisori către Catinca…, p. 219- 278 
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sa desăvârşită, modestia, cinstea şi sinceritatea, prietenia de care 
dăduse dovadă. În ciuda acestor caracteristici, trecea peste 
convenienţe când nu era mulţumită, „rupea cu tradiţia când morala 
faptelor intervenea”. În articolele de necrolog, Ecaterina Iorga este 
privită ca „reazim” al soţului ei, pe care l-a sprijinit, cu o devoţiune 
deosebită, fiind socotită „arhiva afectivă a familiei”. Liniştea de care avea 
nevoie Iorga pentru a scrie i-a fost asigurată de Ecaterina şi se 
consideră că lupta savantului, profesorului, omului de ştiinţă şi 
politicianului a fost şi lupta soţiei sale. Zoe Pisani îşi aminteşte că, cu 
vreo 5 ani înainte de a muri, Nicolae Iorga declarase: „Ce mă rog la 
Dumnezeu e să plec eu întâi, înaintea ei. Altfel ar fi groaznic”. Savantul nu 
se gândea atunci cât de greu îi va fi suportată lipsa de către familie şi 
de soţia sa. Doliul de după moartea soţului fusese suportat de d-na 
Iorga, „preţ de trei sute şaizeci şi cinci de zile şi tot atâtea nopţi”, cu o 
durere „mută, împietrită şi tragică”, în condiţiile în care raţiunea vieţii 
sale o reprezentase soţul ei. Prietenii de o viaţă ai defunctei considerau 
că resemnarea şi demnitatea cu care aceasta a suportat lipsa soţului ei 
definesc caracterului său integru şi distins. 

Profesoara Emilia Grecu, o prietenă a doamnei Ecaterina, îşi 
amintea faptul că aceasta, cu câteva luni înaintea decesului, îi spusese: 
„la înmormântarea mea nu vreau să asiste nimeni”. Poate ca un răspuns la 
modul în care societatea românească s-a comportat la înmormântarea 
soţului său. Cu toate acestea, la funerariile Ecaterinei Iorga- 23 
noiembrie 1941-, au fost prezente mai multe persoane decât la cele ale 
Savantului. Alături de familie, au venit să-i aducă un ultim omagiu 
„numeroşi prieteni, credincioşi memoriei profesorului şi preţuitori ai 
sufletului bun şi delicat al Ecaterinei Iorga”. Regina- mamă Elena a trimis 
şi ea o coroană de flori. 

Slujba religioasă a fost oficiată la locuinţa defunctei şi sicriul a fost 
purtat pe umeri până la cimitirul Bellu de fiii doamnei Iorga- Petre, 
Mircea, Ştefan, Valentin- şi de ginerii acesteia. Sicriul a fost urmat de 
fiice şi nurori, după care veneau studenţi, colaboratori şi prieteni ai 
familiei: prof. Gh. Brătianu, dr. C. Angelescu, ing. I. Gigurtu,          
prof. Ionescu-Siseşti, gen. Ştefănescu-Amza, prof. Vasilescu-Karpen, 
Constanţa Şeicaru, prof. D. Caracostea, gen. Rasoviceanu, prof. 
Munteanu-Râmnic, dr. Petre Topea, D.V. Ţoni, părintele N. Popescu, 
Zamfir Bădescu, prof. Victor Papacostea, arhitect P. Antonescu, Anton 
Chemale, N. Georgescu-Cocoş, prof. N.A. Constantinescu, D. 
Brătulescu, Ardeleanu, D. Munteanu-Râmnic, Ion Farcaş, I. Gigurtu, 
N. Batzaria etc. „Veşnica ei pomenire” a fost cântată de preoţii: prof. 
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Cristescu, Zamfir Popescu, Costache Coman şi protos. Irineu Velea69. 
* 

În acest articol am încercat să realizăm doar momente ale unei 
saga. 

O sagă a unei familii deosebite, în care spiritul de sacrificiu şi 
dragostea au învins timpul. Chiar şi dincolo de moarte.  

Saga unei mari familii. Unei familii marcate atunci de două morţi. 
De fapt, putem spune că prima a atras-o pe-a doua. Prima a fost un 
asasinat. A doua a fost un fel de sinucidere, în lipsa sensului vieţii cu 
care Catinca se obişnuise pe parcursul a multor decenii.  

O saga ce reţine nerecunoştinţa oamenilor şi a negării valorilor de 
care, din păcate, românii nu s-au eliberat nici azi70. 

  
 
 
 

LA FAMILLE NICOLAE IORGA  
DANS LES ANNÉES 1940-1941 

Résumé 
 
 

L’auteur réalise, à travers le prisme de certains documents–
brouillon, doubles, originaux, documents des archives de Petru Iorga, 
lesquels sont dans sa possession, ou des relations des journaux du 
temps, une image complète de la famille Iorga pendant la dernière 
année de la vie du Savant. 

L’article débute avec un tableau de la famille Iorga, à partir des 
souvenirs des proches parents, de ses amis et de ses contemporains. 

On y présente aussi, de manière détaillée, l’assassinat de Nicolae 
Iorga, la vision de sa famille à ce sujet et la mémoire du grand Savant, 
pendant la première année de sa disparition. Pour restituer l’image 
entière concernant la famille Iorga, l’auteur apporte en discussion le 
problème de la masse successorale du professeur N.Iorga ainsi que 
l’écho du décès de sa femme dans la société roumaine. 
 
 
 

                                                 
69 „Timpul”, „Rapidul”, Emilia Grecu, Un caracter: Ecaterina Iorga, în 

„Universul”; Zoe Pisani, Ecaterina Iorga, în „Timpul”; Pamfil Şeicaru, Ecaterina 
Iorga, în „Curentul”, 14, nr. 4951, p. 1. Articolele le deţinem în arhiva personală. 

70  Din nefericite, şi azi citim articole care-l denigrează pe Savant. Vezi 
revista „Arc”, nr. 21-22, articole semnate de Mihai Gramatopol 
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